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Miliardové škrty v rozpočtu

5.11.2012 18:10    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Když dopoledne vypustil ministr financí do veřejného prostoru šrapnel v podobě oznámení, že nový návrh rozpočtu bude
na příjmové i výdajové stránce o 41 miliard nižší, nenechaly na sebe reakce dlouho čekat. Opoziční ČSSD bryskně nový
návrh rozpočtu označila za vyděračský. Tiskovou konferenci po odpoledním jednání vlády sledovala Věra Masopustová,
dobrý den.
Věra MASOPUSTOVÁ, redaktorka
--------------------
Dobrý večer.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Jak významně bude vláda v novém návrhu rozpočtu tedy škrtat, je to opravdu těch 41 miliard?

Věra MASOPUSTOVÁ, redaktorka
--------------------
Ano, Miroslav Kalousek škrtal velmi výrazně, ten přepracovaný návrh vychází totiž z nových pesimističtějších odhadů
vývoje ekonomiky a počítá ve srovnání s tím předcházejícím s příjmy a výdaji skutečně nižšími o 41 miliard korun.
Jediné, co se nezměnilo, to je schodek, ten zůstává pod 3 procenty HDP, tedy na úrovni 100 miliard korun.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Kde přesně, v jakých oblastech, v jakých resortech by se hlavně mělo šetřit.

Věra MASOPUSTOVÁ, redaktorka
--------------------
No, tak asi nejvíc to odnesla doprava, kam by mělo jít pryč zhruba 19 miliard korun, kdo se dál hodně zlobí, to jsou
akademici a učitelé, na vědu a výzkum má jít o 6,5 procenta míň, než v tom původním návrhu, kde dokonce měla být tato
kapitola jediná posílená. Ministerstvo školství by mělo dostat o půl miliardy korun méně. No, a to jde především o peníze
na zvýšení platů učitelů. Zhruba jednu miliardu korun, o jednu miliardu korun méně má dostat příští rok i ministerstvo
vnitra, no, a ministerstvo zemědělství má přijít o 1,4 miliardy korun.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Věro, a jak nám pasují ty počty, jak to, že ty úspory mají být ve výši 41 miliard korun a ne 20 nebo 25, o kterých se
mluvilo ještě dnes ráno?

Věra MASOPUSTOVÁ, redaktorka
--------------------
Tak těch 25 miliard musí ministr Kalousek ušetřit z národních zdrojů, a ty chybí kvůli tomu neschválení daňového balíčku.
Ale tím, že se podstatně sníží příjmy a tedy i výdaje, nebudou peníze na dofinancování evropských projektů. No, a tady
je ten problém. Na každou českou korunu totiž přichází z Bruselu několikanásobek. Takže když dáme míň my, několikrát
méně dostaneme a to dělá ten rozdíl v tom, co bylo návrhu před zamítnutí daňového balíčku a co je po něm. V Bruselu
nám totiž zbude 16 miliard korun.

Jan BUMBA, moderátor



Compiled 29.6.2014 4:31:09 by Document Globe ®   2

--------------------
Děkuji za zpravodajství. Z úřadu vlády reportérka Věra Masopustová, na shledanou.
Věra MASOPUSTOVÁ, redaktorka
--------------------
Na slyšenou.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Jak už jsme naznačili, tak jednotlivé resorty dnes postupně oznamovaly, jak závratné problémy by jim takovéto snížení
rozpočtu přineslo, doprava říká, že by to ohrozilo dostavbu D3 a rekonstrukci D1. Ministerstvu práce by chyběly 4 miliardy
na podpory nebo sociální služby. Agrární komora varuje před propadem živočišné výroby a klesající zaměstnaností. A
ministerstvo školství rovnou řeklo, že takové škrty jsou nemožné, protože by se musely snížit platy učitelů. Na lince je
nyní místopředseda Rady vysokých škol Jiří Zlatuška. Vítám vás, dobrý den.

Jiří ZLATUŠKA, místopředseda Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý večer.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Dá se odhadnout, jaký dopad by takovéto snížení rozpočtu mělo na školství, vědu, vzdělání?

Jiří ZLATUŠKA, místopředseda Rady vysokých škol
--------------------
No, je to snížení, které dál prohlubuje jakýsi dlouhodobý deficit, který v tom vysokém školství, zejména na veřejných
školách vzniká. A ono vzniká navzdory tomu, že se mluví o tom, jak přicházejí ty evropské peníze na projekty, projekty
na ... peníze na grandové projety ve vědě a podobně, tak ono vzniká mimo jiné proto, že tady v těchto titulech, o které
se má jednat, kde se má jednat o to snížení, jsou to vlastně finance, ze kterých se hradí jakási základní infrastruktura o
fungování té školy. A jakmile vzrostou, vzroste to množství těch účelových financí nad určitou mez, tak se těžko dá udržet
slušné financování, slušné fungování těch institucí jako takových, a začala na to doplácet nutně ta základní činnost, čili
kvalita vzdělávací činnosti a té vědecké činnosti, která je přímo spjatá se studenty.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Vysoké školy nemají jinou možnost než se spolehnout na státní rozpočet?

Jiří ZLATUŠKA, místopředseda Rady vysokých škol
--------------------
No, tady v těchto částkách jsme, s tím, že zdaleka ten státní rozpočet není dominantní složkou toho rozpočtu, /
nesrozumitelné/ se nepletu, tady tyhle ty, tahle ta část financování činí zhruba čtvrtinu veškerých prostředků, se kterými
univerzita pracuje, ale potíž je, že samozřejmě ty prostředky, které jdou z těch jiných zdrojů, tak ty jsou v převážné
většině nějakým způsobem účelově vázány a není možné je prostě volně předisponovávat na jiný účel, než na který
jsou poskytnuty. A tam je ...

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Pochopil jsem to správně, nezlobte se, prosím, nechtěl jsem vám skočit do řeči, ale chtěl jsem se zeptat na to, jestli
jsem to správně pochopil tak, že další snížení příjmů vysokých škol, další snížení rozpočtu by už ohrozilo kvalitu výuky?

Jiří ZLATUŠKA, místopředseda Rady vysokých škol
--------------------
Samozřejmě, jednoznačně. Ohrozí, ohrozí jak ty, jak nedostatek těch peněz, tak to trvání třeba na tom, že si nesmějí
prodlužovat studium bez nějakých velkých sankcí nad tu takzvanou standardní dobu studia, protože tam se zase
dostáváme k tomu, že vlastně požadavek, kdyby každý student napoprvé udělal zkoušku a jestliže nemáme mít nějaké
přiměřenější nároky, tak tohle bude znamenat i snížení kvality vysokých škol, anebo nepřiměřené vyhazování studentů,
kteří by s troškou péče měli na to, aby absolvovali a tam zase vzniknou vedle sociální náklady na to, co dělat tady s
těmihle neúspěšnými. A toto se ušetří přímo na těch vysokých školách, tak může být společensky velkou ztrátou takhle
způsobenou kolem.

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Místopředseda Rady vysokých škol Jiří Zlatuška. Děkujeme za rozhovor. Na shledanou.

Jiří ZLATUŠKA, místopředseda Rady vysokých škol
--------------------
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Na shledanou.


